

أثر التدفقات النقدية على الأداء المالي في شركات التأمين الأردنية

إعداد

أسامة الخناتنة

المشرف

الأستاذ الدكتور هيثم العبادي

الملخص

هدفت هذه الدراسة إلى التعرف على أثر التدفقات النقدية على الأداء المالي لدى الشركات التأمين الأردنية، واستخدمت الدراسة المنهج الوصفي التحليلي، حيث تم استخدام التحليل المالي والتحليل الإحصائي لفحص فرضيات الدراسة وأسئلتها، وتكونت عينة الدراسة من (10) شركات ضمن شركات التأمين الأردنية، تم تحليل القوائم المالية للسنوات (2011-2014)، وتوصلت الدراسة إلى عدة نتائج أهمها: شركة الشرق الأوسط للتأمين، النسر العربي للتأمين، القدس للتأمين والتي كانت نسبة التغطية أعلى باستخدام قائمة التدفقات النقدية، وقد يعود السبب في ذلك إلى انخفاض الفوائد المدينة في الشركات عينة الدراسة والتي تعتمد على التمويل الممتمك أكثر من اعتمادها على المصادر الخارجية، كما توصلت الدراسة أن التدفقات النقدية المتمثلة بـ (النشاط التشغيلي، النشاط الاستثماري، النشاط التمويلي) له أثر في الأداء المالي لدى الشركات التأمين الأردنية، وأن التدفقات النقدية فسرت ما قدره (82%) من التباين في مستوى الأداء المالي لدى الشركات التأمين الأردنية، أوصت الدراسة على إجراء دراسات تشمل قطاعي الخدمات والبنوك والمؤسسات المالية في بورصة عمان للأوراق المالية لبيان مدى تقييم السوق لأداء الشركات النقدي في شركات كل من القطاعين، ودراسات حول تفسير المضمون المعلوماتي للأداء النقدي لقيمة المنشأة .

THE IMPACT OF CASH FLOW ON THE FINANCIAL PERFORMANCE IN JORDANIAN INSURANCE COMPANIES

Prepared by:

Osama AL- Khatatneh

Supervised by:

Prof. Haitham Mamdouh Al Abbadi

ABSTRACT

This study aims at investigating the impact of cash flow that mostly affects financial performance of Jordanian Insurance Companies. The study population consisted of 10 Jordanian insurance companies' the study used descriptive analytical method, where it was used financial methods and statistical analytical to inspect the hypotheses of this study and questions related to it. It analyzed the financial statement during the period (2011-2014). The study reached many of most important results such as (Middle East Insurance Company, Eagle-Arabia Insurance, and the most have a percent of used cash flow listed in the Jerusalem Insurance company). Maybe the cause of this return to decrease a debtor benefits' in companies of this study where those dependent on property finance are more than those depending on external sources ,and where the study found the cash flow representative of operational activity, investment activity, and activity lease and that those have an

effect of financial performance on Jordanian Insurance Companies. The cash flow interpreted to about the value of (82%) from disparity in level of financial performance related to Jordanian Insurance Companies.

The study recommends undertaking studies on sector services, banks and financial institutions at the Amman Stock Exchange for financial papers to show the extent of the market assessment of the performance of cash companies in companies of both sectors and studies about the explanation of internal knowledge of cash performance of facility value or EV.